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SPRA WOZDANIE
z działalności Komisji Kodyfikacyjnej

Rzeczypospolitej Polskiej
za czas od 1 czerwca 1920 do 15 kwietnia 1921.

Plan działania Komi&Ji Kodyfikacyjnej, ustalony \v mdju
ł 920, ule
ł \vielkhn zmianom wskutek inwazji bolszewickiej:
wszystkie posiedzeni'a KomIsji, wyznaczone na miesiące lct
nie w 1920 r. od'\\"ołano, nicktórzy członko\vie Komisji wstą-:
piH do wojska, innych pochłonęła gorączkowa praca w insty
tucjach obywatelskich, wspÓłdziałających z naszą armjq, nie
którzy, zajmujący stano\\tl
ka urządowe, byli zmuszeni do
ewakuacji wraz z danemi urz{tdami. Biuro Główne Komisji
ewakuowano do Bydgoszczy - słowem, praca na jakiś czas
uległa zupełnemu rozbiciu. Dopiero na jesieni r. 1920 można
było zabrać się do pracy na no\vo. Stąd sprawozdanie ninicj:
szc właściwie obejmuJc okres nic więcej, niż półroczny.

W okresie tym prace Komisji p<>suJ?ęJy si
 /,naczn;c
naprzód.

I. \\/'''DZlf\Ł CYWJLN)r.

A. Sekcja prawa cywilnego małerjałnego.

Jednem z pierwszych zadań, jakie sohic postawiła Sek
cja prawa cywilnego materJalnego, było oprat:owanic projek
tÓ,v prawa pryw'atnego mI(tdzynarodo,vcgo i prawa prywat
n
go mi'tdzydzielnicowego. Projekty te, opracowane na pod
sta\vie referatów prof. ZoIla i prof. Rostworowskiego
 K()-;:
Inisja Kodyfikacyjna przyjęła ostatcc.lnie na posiedzeniu zc
brania ogÓlnego w dniu 14 kwietnia 1921.

Wydział cywilny uznał te projekty za najpilniejsze, wo
hec rozbieżności przepisów dzielnico".ych w przedmiocie
prawa 111iędzynarodowego, co w stosunkach prawno pry\\"at
nych z zagranicą wywoływało wiele niepożądanych wątpli;:
,,'ości i nieporozumień.
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Zrastanie SIę państwa polskiego i wypływające stąd
c.iągłe zwiększanie się stosunków prawno prywatnych p<#
między obywatelami różnych dzielnic, wytworzyło pOltrzebę
stałego uregulowania tych wypadków, gdy zachodzi kolizja
pomjędzy prawalni, obowiązującemi w różnych dzielnicach.
Za podstawę przyjęto lex don1icilii, to jest miejsce faktycz

.

nego stałego zamieszkania, niczależnie od dawncj przynależ:::
ności państwowej do tego lub innego z byłych państw za
borczych. Przyjęcie tcj zasady przyczyni się w znacznym
stopniu do zatarcia różnic dzielnicowych. Obydwa projekty
,vraz z uzasadnieniem Kon1isja Kodyfikacyjna prześle 'v naj:::
bliższym (zasic Ministro\vi Sprawiedli\\Tości 'v cclu złożenia
ich \\Tładzy ustawo.dawczej.

Ponadto na posiedzeniu w dniu 4 grudnia 1920 Sekcja
pra
-a cy,\"iIne
o uch","aliła na
t(tpującą rczolucjG, poz06ta::
jącą \v związku z projektem ustawy o prawie, właściwem dla
stosunków prywatnych nlh,dzynarodowych.

"Sekcja Prawa Cy,vilncgo - z reguły przeciwna zasa=
dzie odwetu - -- uznaje niemniej użyteczność klauzuli, zastrze=
ającej naszemu państwu możność zastoSO\Vanicl od,,"ctu
\\T pewnych wyjątkowych pr.lypadkach, a to \y formie nastę::
pująccj:

Przeciw państwu. ktÓre na 
runcic pra\va prywatnego
traktuje obywateli polskich 
orzej niż własnych, albo gorzej
niż obywateli innych państw obcych, lub wogÓlc odma,via
im ochrony prawnej, udzielane] zobopólnie wśrÓd parist\\"
cy\vilizowanych - l{ada 
lInlstrów może \vydać wiążące roz,
porządzenie, ktÓrc określi n1aterję, kicrunek i rozmiary, w ja::
kich 'v stosunku do tego obcego państwa i jego obywatcli
zasada odwetu ma być zastosowana".

Oprócz po,vyższych projektów, Sekcja Pra\va cywilne::
go, na podstawie referato\v pp. konica i Wróble,vskicgo usta:::
lila zasady sukcesji ab intestato. N a podstawie uchwalonych
dyrektyw referenci opracują projekty ustawy.

Dyskusja \v spra\vie majątkowego prawa małżcI1skicgo
na podstawie referatu prof. Jaworskiego, nie została ukoń::
czona. Uchwaloną została jednak kierująca myśl: "Zasadą
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małżeństwa jest równouprawnienie małżonków. Wkutc.k za...
warcia małżeństwa zdolność prawna i zdolność do działa
nia małżonków nie ulega zmianie; w szczególności kobie a
zamcżn a 1',1 o ;;c '-)L  \"" nć Sdlna w sąd zie i przed innenli ",'ła..1 ."uzamt .

Wysoce interesujące debaty toczyły się o prawie- autor
kicm na podstawie referatu prof. ZoIla. Uchwalono pi ć
pierwszych artykułó,v w piCf\\"SZeIn czytaniu. Tak Minister:;
stwo Wyznań Religijnych i l)ś\\decenia Publicznego, jak
i Związek Zawodo\vy Artystów i Literatów przyrzekły
\\"spółpracę w tej tak doniosłej dla naszej kultury ustawie.

Dwa p ądy starly  i  ze sobą w debacie nad projektcIH
ustępu kodeksu cywilne o o osobach prawnych, prze.dłożo
nym przez prof. 1'illa. Dyskusja doprowadziła do skryst,l1i::
zowania obydwóch prądÓw, \vskutek czego koreferat objął
prof. ł.J yskowski.

Sekcj a zrobiła w koricu przegląd dotychczaso"ve o stal1 li
swych prac. \Vszystkie materje kodeksu cywilnego zostały
po ierzone referentom i wszystkie też są w opraco\\ aniu.
Już te referaty, które są  otowe i obejmują skodyfikowane
projekty, zapełnią szereg lniesit;cy pracy Sekcji pra\va C "::
wilncgo. Nie tracąc z oka całosci, Sekcja w drodze cZGścio
wych ustaw załat\via i będzie załatwiała materje ","edle ich
pilności. N ajnaglejszą była i Jest re!1u1acja naszych między
dzielnicowych stosunków prywatno   prawnych. Dru ą z ku:;:
lei jest sprawa majątkowego prawa małżeńskiego. Pra\va
autot:skie.go don1aga się świat literacki i artystyczny, a szyb
kie je o wypracowanie jest koniecznem także z tego pO\VOe
du, żc Polska przystąpiła do Konwencji Berneńskiej bez
zastrzeżeń. Prawo spadkowe woła o kodyfikację ze \\Yszyst
kich względó\v, ujawniających się z wielką siłą Vl dokony::
,vującej się przemianie socJalnej. Prof. TiU zaspakaja potrze:;:
bę szczególnic dla b. Królest,va Polskiego ważną, opraco\\'u::
jąc ustęp "kodeksu cywilnego o osobach prawnych. Za tynl
projektem pójdzie drugi tego saInego autora o wynagrodze
tuu szkody.
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N a posiedzeniach od 30 marca do 5 kwietnia 1921,
ktÓre odbyły się w Warszawie, przy oto\V ,ino dla pełnej Ko.=
misji Kodyfikacyjnej opinjc o następujących projektach
usta\v, przesłanych Komisji Kodyfikacyjnej do zaopinjo::

.,\van1a:

a) o rządowym projekcie ustawy wodnej.
Referentami Sekcji byli pp: Allcrhand i Bujak:

b) o projekcie .f\linistorstwa Sprawiedliwości usta\vy
\v przedmiocie zaginionych i znikłych w uzupełnieniu przepi::
sÓw, obowiązujących w b. Królestwie Kongresowem.

Referenci pp: Allcrhand i Parcze\vski;

c) o rządo\vyn1 prOJckCIC usta\\'y \\- przedmiocie \\ryklu
czenia krewnych bocznYlh od 5:::f!o stopnhl począ  vszy od
spadkoqrania beztestan1cntO\Vcgo.

Referent p. KoniL:

d) w przedmiocic przeciwdziałania spekulacji prawem
opcji przy clni ji no\\'ych spÓłek akcyjnych.

Referent p. Gór ki.

Sekcja prawa procesowego cywilnego.

Jak w spra\vozdaniu poprzednim nadmieniono, Sckcja
pra\\'a procesowego cy\".ilnc o uchwaliła f.!łównc zasady orga::
nizacji sądownictwa polskit;go.

Te zasady byly nast(tpnie przcdmiotcln dyskusji na p
siedzeniu Wydziału Cywilnego, a po przyjęciu ich przez Wy
dział, otrzymały aprobatę zebrania ogólne o ł\..omisji Kodyfi
kacyjn . Ponieważ równolegle uchw.llono także zasady orga
nizac"H sądów karnych, przeto zebranie o ólne Komisji Kody
fikacyjnej powołało ze swego lona podkomisję pod przewod
nictwem wiceprezydenta Buko\\.icckiego, pol cając tcj pod:::
komisji opracowanie projektu u tawy o organizacji sądó\\'
polskich ,vraz z motywami.   a" refcrentów powołano prof.

"

Stefkt: z sekcji pra"Na procesowe o cy\\.ilnego i prof. N o
- 95 



\\90tnego z sekcji pra\va procesowego karnego. Podkomisja
spełniła swoje zadanie i opracowała projekt ustawy o ustroju
sądownictwa z obszernemi rnotywami. Projekt ten rozesłano
korporacjom praw,niczym i sądom do zaopinjowania.

Co się tyczy same o procesu cywilnego, to referaty, wy
mienione w poprzedniem spra -ozdaniu, a dotyczące zasad
poszczególnych działÓw procesu cy,,'ilnego, były przedmio::
teIn omawiania w osobnych podkomisjach: krakowskiej pod
przewodnictweln prezydenta Ficricha, warszawskiej pod prze
\vodnictwem wiceprezesa sekcji prawa procesowego cy\vił==
nego Litauera i poznańskiej pod przewodnictwem wicepre=
zydenta ( ichowicza.

Podkomisja krakowska objęła działy procedury  y\\' I::
neJ: 1) o \vłaści\voś(,i miejscowej, 2) o stronach i ich za tl'p
cach, 3) o kosztach procesowych, o prawie ubóstwa i kaucji
aktoryczncj, 4) o ogólncJ CZęŚCI procesu, 5) o postępowaniu
przed sądami okręgowemi, 6) o postępowaniu przed sąda:o
Jni powiato\vemi, 7) o środkach prawnych, 1 8) o proccs  ch
nadzwyczajnych.

Podkomisja "varszaw ka objęła dział o postępowaniu
dowodowem.

Podkomisja pozl1aJ1ska - dział o wyrokach i uchwałach.
Na podstawie przeprowadzonych dyskusyj podkomisyj: .

nych, refcrcnci oprat.owali projekty poszczegó)nych działÓ,,"
procedury cywilnej, a mianowicie: p. Trammer - o właści
wości miejscowej (koreferent prof. Allerhand), prof. Fic
rich - o stronach i ich zastttPcach, prof. Gołąb - o ko z
tach proceso\\'ych, o prawie ubogich i kaucji aktoryczncj,
p. Skąpski - o czę&ci ogólneJ procesu, prof. Fierich - o po
st powaniu przed sądami okręgowemi (koreferent prof. Allcr
hand), p. Litaucr - o post<;powanlu do\\'odowem (korefercnt
prof. Allerhand), p. l\'lał1kowski - o wyrokach i uch\\ ałach.
I'roj kty te są artykułowane i zawierają motywy. OgłOSlO
ne drukiem, stanowią duży tom. W najbliższych tygodnia<..h
będzie wydruk owany projekt działu o środkach prawn  <..h
prze  prof. Dziurzyńskie o oraz projekt działu o procesal:h
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nadzwyczajnych przez prof. Allerhanda. Wszystki(. te prace
złożą się na całokształt procesu cywilnego.

Celem przy otowania prac do dalszych działo\\' postę
powRnia procesowego poza procesem cywilni)"m, Sekcja pra
wa procesowego cywilne o powierzyła p. Trammerowi uło::
żcnie kwestjonarjusza w przedmiocie prawa upadłościowego
oraz prof. Parczcv.rskiemu w przedmiocie postępowania
w sprawach niespornych.

Sekcja Prawa Handlowego.

Sekcja prav;a handlowego odbyła dwa posiedzenia, jed;
no \\' Poznaniu i jedno w \V"arszawie.

Sekcji złożono artykuło\\-any projekt pra\va \\'ckslu\vl'
j.!o (referaty prof. Dolińskicgo i adw. Kuratowskiego). N aj;
bliższe posiedzenie SckcjI \\t- czcr\vcu r. b. zajmie się na pod::
tawie tych rcfcrat(;w prawem wekslowcm. PrÓcz tego złu:::
żono projekt pra\va akcyjnc o, który znajduje się w stadjuln
przepisywania w biurze Sekcji we Lwowie i będzie przed;;.
miotem obrad na pO.")Il'dzeniu w jesieni r. b.

Prof. Górski opracował referat artykułowany z wst p::
ncj c.z<;ści Kodeksu handlowego, łącznic ze spółkami, z wYJ t;
kiem spółki akcyjnej i spółki z ograniczoną odpowiedzialn(J::
cia, tudzież projekt ustawy o domach składowych...

\\lYDZIAL KARNY.

Sekcja prdW  karnego mateljalnego.

Sekcja prawa karnego ukonstytuowała si<t 10 Inaja 1920.
Pierwsze swe posiedzenie odbyła w końcu CLcrwca od 24 go
do 3Osgo. Przedmiotem obrad były d,vie kwest je:

1) sprawa nieletnich - referent p. Mo ilnjckj,
2) przestępst".a przeciw bezpieczeństwu życia i ciała-

r ferent p. KrzYInuski.
Z powodu inwazjI bolszewickiej prace Sekcji uległy

pewnej zwłoce i dopiero Vf- początkach listopada odbyła się
druga serja posied:lcń Sekcji. Przedmiotem obrad miał być
ciĄg dalszy kwestjonar]usza p. M ak ar ewie z a co do części
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oJ:!Ólnej ustawy karnej. \\iobec zmiany składu osobowef.!o
Sekcji  przybyło 3 ch no\\ ych Cbłonków, należących p
przednio do Sekcji postttPo\\ł-ania karnego), okazała się po
trzeba poddania rcwi Ji uchwał w spra\vie nieletnich. \Wy
\viązała się obszcrna dyskusja, zakończona częściową zmia:::
ną uchwał, powziętych na posiedzeniach czerwcowych. N a
tle tych uchwał zostały opracowane trzy projekty ustawy
przez pp: Krzymuskiego, 1\lakarewicza i  V\ogiInickiego. Pro::
jckty tc bardzo się od  icbie rÓżniły i Sekcja żadnego z nich
nic wzięła za podstawę swoich obrad. \Vohcc wielkich roz::
hieżności zdań w przedmiocie nieletnich oraz \vobec koniccz:
ności zebrania rÓżnych materjałó\\  kodyfikacyjnych zagra::
nicznych, niezbędnych dla dalszych prac \\t.ydziału. \\lydział
Karny Komisji Kodyfikacyjnej \\ ydelcgo\\'ał zagranict; dwu
(:złonków, a mianowicie: p. Rappaporta do Paryża i Brukseli
i p. Makarewicza do Wiednia. P. j{appaport. prl)cz mater
jałów, dotyczących innych działó\\- pra\\!'a karnc o, przywiózł
nowy projekt "IJstawy o sądach d (l nit:1etnich", opracowany
przy jego udziale na tle 3 ch projl:ktÓ\v poprzednich prze,;:
rono specjalist{)w francuskich, z prof. Garc;onem na czele.
Ponad to w czasie swej bytności Vl Bel ji p. Rappaport uzy::
skał opinję o tym projekcie wybitnych specjalistó\\  belgiJ::
skich: l)yrektora Departamentu ()chrony Dzieci. Mausa, i sę::dzie o dla nieletnich, Wetsa. ·

P. Makarewicz przywiózł opinję o uchwałach SekcJi
prof. Stoo.ssa, autora projektu szwajcarskic o, oraz prof. \vic:
dcńskie o, Gleispacha.

Przywieziony z Paryża projekt, po przetłoma lcniu  o
na język polski, pr yjęto za podstawę obrad zaró"ono Sekcji
prawa materjalncgo, jak i Sekcji postępo\\!'ania karnego. Po
przcrobi niu  o i uzupełnieniu szeregiem art yk\'iłÓ\\!' z rrojek::
1 u p. N\dgiJ '1ickie!,!o, projekt uchwalono, pocz<:m \V ydzIał k  1I-:
ny przyj ął J:!O w 3;ch czytaniach.

Projekt ustawy o sądach dla nicletnich hył postawiony
na porządku dzienny-m obrad kv;ictnio\\-ych Zebrania O ób
nc o -"on\i .1i Kodyfikacyjnej; jednakże \\.ohcc u\vag, zgło;
szonych prl'; 7. tych ( złonkÓw KomIsji. którzy nic brali
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udział w opracowaniu projektu, Wydzial Karny uZD,al za
niezbędne poczynić \v nim pewne, drobne zresztą, zmiany.

Zmiany te już poczyniono i projekt w najbli7 zych
dniach będzie \v no\vcj redakcji wydrukowany i rozesłany
do opinji Ministerjom. Sądom, oraz instytucjom pra.,vniczym
w kraju i zagranicą. Po nadejściu tych opinij, projekt znaj::
dzie się na porządku dZIcnnym obrad Zebrania O ólneg()
Komjsji KodyfikacyjneJ na jesieni r. b.

Ponadto Sekcja PO\'.1(:rzyła prof. Krzymuskiemu opra
cowanic projektu postano\vicń karnych, mających wejść do
usta\\?y o pra\vic autorsklcnl. Referent już opraco\vał projekt
wraz z nl0tywami; w nlarc,u proJekt rozesłano.

P. Rappaport opraco,,-ał projekt tytułu \vstępne o oraz
przepisów o obo\viązy\\" anIU usta\v karnych co do cza u
i miejsca. Projekt ten \\-kri)tcc będzie wydrukowany.

ajbliższe posiedzenia SekcjI pra\va karneflo materjal::
nego, \\. Jnaju oraz CZCT\\"CU r. b.. hędą poświ<;cone dalsze::
mu ciągowi k\vcstjonarju .la p. Makare\vicza w przedmiocie
K\\"c.stji ogólnej Kodeksu karnego, referatowi p. Krzymuskie::
go \ - przedlniocic prawa autorskje o, oraz wyżej wymienio::
nemu referatowi p. Rappaporta.

Sekcja postępowania karnego.

\V' skład Sekcji postępowania karnego weszli początko:;
wo pp: Ettinger, !v\arek,  \iklaszewski, N owodworski, N o
wotny, Rymowicz i Seyda, następnie przystąpili. pp: Krzy
muski. M-ogilnicki i Rappaport . tak, że obecnie Sekcja liczy
10 Członków.

Pierwsze posiedzenic Sekcji zwołał, jako najstarszy wie::
kiem, prof. Miklaszewski na d. 16 lipca 1920; przybyło na to
posiedzenie 5 CzłonkÓ\\., ze względu jednak na przeżywane
ciężkie chwile, po&tano\\"iono posiedzenie odroczyć, uprasza::
Jąc prof. Miklaszewskiego o pełnienie tymczasowo obowiąz
ków przewodniczącego Sekcji, a p. Rymoviicza o takież pet::
nicnie obowiązków sekretarskich. Jednocześnie zebrani pro::
sili tymczasowo prezydjum o przygotowanie materjałów do
dyskusji na następne p05icdzenia.
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W wykonaniu PO\vyższcj uchwały, prof. Miklaszewski
opracował kwestjonarju z co do zasad postępowania karnego,
rozesłany wszystkim Członkom Sekcji, poza tern Sekcji prze
kazano do rozpoznania część kwestjonarjusza prof. Y1o il:;
llickie o w sprawie młodocianych przestępców.

Następne posiedzenia Sekcji odbyły się w dn. 14-17,
21 i 22 października, 9, 22 i 23 listopada 1920, oraz 7 - Q maja
1921, ogółem odbyto 16 posiedzeń, z których 11 było po::
święcone .o ólnym zasadom po tępowan a karnef.!o. v,'edług
K","estjonarjusza prof. l\likla zcwskiego. l chwalono opra.co:
wać ustaw(! samoistną, uwzględnIającą zarówno przC3zło ć
jak i współczesne warunki i potrzeby państwa.. i roz\vażono
część zasad, obejmującą postępowanie \vstępne. \\" celu
opracowania artykułowanego projektu usta\vy postępo\\ ania
karnego, wybrano podkolnis.1l(, złożoną z pp: Krzymuskie o,
lo ilnickiego i Rymowicza. l\; a pięciu posiedzeniach roz:=:
poznano zasady postępowania 'v spra\vach nieletnich \V
dług kwestjonarjusza pro£. l\'lo tlnickie o.   a wniosek pruf.
Miklaszewskicgo Sekcja rozpisała ankietę celem zebrania. 111a:
terjału statystycznego w przedmiocie działalności sądów dla
nieletnich. \V obradach nad tą sprawą uczestniczył \v cha
rakterze rzeczoznawcy sęd zia dla nieletnich m. st. \\,. arSZH:::
wy, p. Brześciański.

N a posiedzeniu dnia 9 listopada 1920 dokonano '\\-yboru
prezydjum Sekcji, powołując jednogłośnie na prezesa p. Krzy::
1nuskicgo, na wiceprezesa p. K owodworskiego i na sekretarz.a
p. Rymowicza.

Biuro Głó\vne.

'v\" okresie spravłozdawczym Biuro składało się z dy:=
rektora biura, 4 urzędniczek i woźnego. Obecnie skład Biu
ra Głównego powiększył się. Powiększenie to wywołJ.I1e zo
stało znacznym wzmożenien1 się pracy biurowej w ostatnicm
półrOcz . Niezależnie od prac, wchodzących w zakres \\'la::
ściwych czynności Biura Głównego, Biuro załatwia \vszclkie
czynności Wydzialu karnego; w Biurz  Glówncm ró\\ niez
wykonano prace kancelaryjne, związane z działalnością Pod
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komisji Ustroju Sądownictwa, nadto przepisano cały szereg
referatów i kwestjonarjuszy dla członków Wydziału cywil:l=
nef.!o. Korespondencja Biura była bardzo obszerna: od l  o
kwietnia 1920 do 31 marca 1921 wysłano 2.011 hstów i innych
przesyłek, z tejże liczby 79 listów do Prezydenta Komisji.
Praca pisarska w niektórych mtesiącach była tak wzmożona,
IŻ wyp'adało prowadzić ją w  ouzinach \\,rieczorowych. W mie
siącach sierpniu i wrześniu r. ub. w z\viązku z wYPBJdkami.
politycznemi normalny bie  prac Biura został wstrzymany.
Wobec ewakuacji Sądu Najwyższego, w ktÓrego gmachu mit:
ści się Biuro Główne, wywIcziono do Byd oszczy ważniejsze
akty i dokumenty Biura, pod dozorem sekretarki p. Aliny
Baranowiczowej. Dyrektor Biura, Tadeusz Zylber, wstąpił do
"'.ojska, wszystkie zaś urzędniczki zajęły się ponłocniczą
służbą wojskową. Sekretarz Generalny, prof. Mo ilnicki, jak
jego Zastępca::Sekretarz Wydziału Karnego, prof. Rappaport,
również wstąpili w tymże czasie do wojska, co ostcltecznie
zmusiło Biuro do za\vicszenia pracy na jakiś czas.

Zwiększająca się z każdym dniem ilosć aktów i archi.
",.a Komisji wymagały po\\"iększenia inwentarza, zakupiono
d".ie mniejsze szafy, a nadto Biuro korzysta z dwóch dużych
szaf bibliotecznych, wypożyczonych Komisji przez p.  \o::
gi1nickie o.

Biblioteka Kon1isji została w okresie sprawozdawczY1ll
znacznie powiększona. Członek   Sekretarz Komisji, p. Rap:$
paport, w czasie swej podróży delegacyjnej do Paryża w gru
dniu 1920 zakupił dla Komisji cały szereg dzieł, stosownie do
życzeń, wyrażonych przez poszczególnych Członków, a pO:s:
nadto zorganizował stałą dosta\vę książek z Paryża, Brukseli
i Berlina, którc dzięki naw.iązanyn1 osobiście stosunkom
p. Rappaporta przybywają obecnie bez żadnych trudności
i w bardzo krÓtkim czasie. Fundusz na zakup powyższych
książek został wyasygnowan:y jeszcze w ubiegłym roku spra
""ozdawczym i przesłany p. 1\lrozowskiemu do Paryża. Nie
wyczerpanie tego funduszu przez p. Mrozowskiego dało moż
ność Komisji korzystać ze stosunkO\\TO nader niskiego kursu
walut zagranicznych (l fr. - - 7 mk. poL). Z pierwotnego
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funduszu pozostała jeszcze w Paryżu na zakup książek suma
przeszło 1000 frankó,,". N aby te książki częściowo oddano
bibliotekom miejscowym Komisji w Krakowie, Lwowie i Po
znaniu, część zaś pozostaje w bibliotece Biura Głównego.
Biblioteka Biura Głównego liczy obecnie 643 tomó\v własnych
oraz 96 tomów, wypożyczonych do jej użytku przez poszcze::
Ólnych Członków Komisji.

Biuro .Główne w dalszym ciągu ognisko\vało \\  sobie
wszystkie sprawy finansowe i rachunkowe KomisJi.

BUDżET KOMISJI
za czas od 1 kwietnia - 31 grudnIa 1920 przedsta\via SIę

w sposób następujący:
Prelimino

wano Wydano Więcej o

Płace etatowe:
a) urzędnicy
b) woźni
\Vydatki osobowe:
a) wynagrodzenie za pra

cę członk6w
b) Remuneracje l zapo

mogi .
c) Umundurowanie wo

inego .a) Komorne. .
i» opał, światło, porządek
c) remont i instalacje .
a) Inwentarz .
b) Materjały p i ś m i e n n e,

druki, książki, telefony,
porto, depesze i drobne
wydatki .

5. Koszty podróży i djety
6. Wydawnictwa .
7, Wydatki organizacyjne ,

Razem .
Warsza\va, dnia 15

1.

2,

3.

4,

Mk. f. Mk. f. Mk, f,

165.888.
9.882'-

186.188'
28.007'

20.300'
18.125'

Mniej o
13.440.

800'

18.000.
10.800. 
4.500.

75.652.

227.024.90
25.000. -
78.574.
12.500.

470.595.90

333.000.-- 105.975'10
360.000.- 335.000.
1ąO.ooO.- 101.426.
112.500.- 100.000.

2.342.370'- 1.871.774.10
kwietnia 1921.

Sekretarz Generahlv:
A. Mo"gilnicki.

1.020.000.- 1.006.560'

1.800.- 1,000.

2.250'-
18.000. 
10.800.
4.500.

123.750.

2.250.

49.098.
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s P R o S T O W A N I E.
W zeszycie I na str. 8 mylnie wydrukowano nazwisko

wiceprezesa Wydzialu Cywilnego Komisji Kodyfikacyjnej.
Powinno być: Dr. Fryderyk Zoli, profesor lJniwersytetu Ja::
f;!iel1ońskiego -- Kraków.
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.,Komisja Kodyfikacyjna" ukazuje się zeszytami w miarę nagroma
dzonego materjału. Cenę pojedyńczego zeszytu oznacza się w sto

s unku do liczby arkuszy.

Ogólnego zbioru Nr. 4.--- -- --- - --- 
Wydawnictwo urzędowe Komisji Kodyfikacyjnej.

T łoczono w Drukarni Państwowej, Warszawa, Miodowa 20. 13917
Druk ukończono dnia 27 czerwca 1921


